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- Zosta³ pan starost¹ koszaliñskim
z rekomendacji Platformy Obywatel-
skiej; czy w pañskiej ocenie przynale¿-
noœæ partyjna mia³a jakikolwiek wp³yw
na wype³nianie tej funkcji?

- Nie ³¹czê wprost swojej przynale¿no-
œci do PO z piastowan¹ funkcj¹, choæ oczy-
wiœcie w okreœlonych sytuacjach nie da siê
tych spraw rozdzieliæ. Jako samorz¹dowiec,
starosta koszaliñski mam mo¿liwoœæ uczest-
niczyæ w pracach ró¿nych komisji i gremiów
funkcjonuj¹cych przy instytucjach central-
nych, w których zasiada wiele wa¿nych
osób w pañstwie. Wœród nich jest liczne
grono moich partyjnych kolegów. Na tej
p³aszczyŸnie ³atwiej mi siê z nimi porozu-
mieæ ni¿ z pozycji peryferyjnego samorz¹-
dowca. Na przyk³ad w komisji spraw spo-
³ecznych przy Ministerstwie Polityki Spo³ecz-
nej, gdzie pani Magda Kochan z PO jest prze-
wodnicz¹c¹ komisji sejmowej, mam okazjê
przekazywaæ jej bezpoœrednio nasze uwa-

gi i sugestie, dziêki czemu zreszt¹ zosta³y
one uwzglêdnione w projektach szykowa-
nych ustaw, dotycz¹cych finansowania ro-
dzin zastêpczych, jak równie¿ wspomaga-
nia domów pomocy spo³ecznej. Tych mamy
na naszym terenie najwiêcej w wojewódz-
twie, dlatego nie jest obojêtne skuteczne lob-
bowanie na rzecz rozwi¹zywania ich pro-
blemów.

Koledzy z Platformy na ró¿nych szcze-
blach wys³uchuj¹ naszych uwag i postula-
tów, odwiedzaj¹ nas. Przypomnê organizo-
wane przez powiat konferencje z udzia³em
ministrów: sekretarza stanu i pe³nomocnika
rz¹du ds. osób niepe³nosprawnych pana Ja-
ros³awa Dudy czy sekretarza stanu w Mini-
sterstwie Œrodowiska pana Stanis³awa
Gaw³owskiego. By³ w Koszalinie pan mini-
ster Kazimierz Plocke, sekretarz stanu w
Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi. Na
konwenty starostów przyje¿d¿a³ te¿ g³ów-
ny geodeta kraju. Kiedyœ to by³o nie do po-

myœlenia, ¿eby minister przyjecha³ spotkaæ
siê zwyczajnie i pogadaæ, bez robienia
ogólnego spêdu i ca³ej towarzysz¹cej temu
szopki.

To, ¿e jestem cz³onkiem PO, bior¹c pod
uwagê, ¿e partia ta rz¹dzi w wojewódz-
twie i kraju, otwiera mi pewne mo¿liwoœci
pozyskiwania dodatkowych œrodków finan-
sowych dla powiatu. Trzeba zaznaczyæ, ¿e
Platforma poprzez Sejm i rz¹d wdro¿y³a
wiele nowatorskich rozwi¹zañ, niezwykle
wa¿nych z naszego punktu widzenia, jak
choæby program budowy dróg lokalnych,
tzw. schetynówek, na które przeznaczono
w skali kraju ponad miliard z³otych. Dziêki
temu, tak¿e w powiecie koszaliñskim budu-
jemy i remontujemy drogi.

- Skoro mowa o inwestycjach dro-
gowych, w wiêkszoœci przypadków re-
alizowane one by³y w partnerstwie
z gminami. Czy to jakiœ lokalny patent?
- Partnerstwo z gminami w realizacji inwe-
stycji drogowych to faktycznie koszaliñski
patent. Pomijaj¹c wymiar finansowy, jest ono
wartoœci¹ sam¹ w sobie. Stanowi bowiem
potwierdzenie bardzo dobrych relacji, jakie
uda³o siê nam zbudowaæ na ró¿nych pozio-
mach samorz¹dowego dzia³ania. Niektórzy
wójtowie i burmistrzowie s¹, podobnie jak
ja, cz³onkami PO, co oczywiœcie u³atwia kon-
takt i porozumienie, ale nie chcia³bym pomi-
jaæ pozosta³ych, z którymi siê dogadujemy,
reprezentuj¹cych inne opcje polityczne. Pod
tym wzglêdem jesteœmy ewenementem
w skali województwa i kraju. Ostatnio na
posiedzeniu Konwentu Powiatów moi kole-
dzy starostowie dopytywali jak to mo¿liwe,
¿e uda³o nam siê zrobiæ tyle inwestycji na
drogach powiatowych wspólnie z gminami,
a przypomnê, ¿e cztery kolejne wnioski part-
nerskich przedsiêwziêæ czekaj¹ ju¿ na re-
alizacjê.

Zmieni³ siê wizerunek powiatu, na po-
cz¹tku kadencji byliœmy powiatem socjalnym.
Teraz mo¿na powiedzieæ, ¿e jesteœmy po-
wiatem inwestycyjnym. Nasz bud¿et prze-
kroczy³ 100 milionów z³otych, mimo ¿e nie
mamy szpitala ani sieci szkó³. Jesteœmy bo-
daj drugim powiatem pod wzglêdem wielko-
œci bud¿etu w województwie zachodnio-
pomorskim. A¿ 17% w nim to inwestycje.
A przypomnijmy, ¿e jeszcze kilka lat temu
inwestycje stanowi³y ledwie 3% ca³ego bu-
d¿etu. W tych danych nie uwzglêdniam na-
k³adów, które ponosiliœmy na te inwestycje
drogowe, gdzie wiod¹cym beneficjentem
by³y gminy. To taki techniczny wybieg, bo

Jesteœmy powiatem inwestycyjnym
Rozmowa z Romanem Szewczykiem, starost¹ koszaliñskim

...Platforma poprzez Sejm i rz¹d
wdro¿y³a wiele nowatorskich
rozwi¹zañ, niezwykle wa¿nych
z naszego punktu widzenia, jak
choæby program budowy dróg lo-
kalnych, tzw. schetynówek, na
które przeznaczono w skali kra-
ju ponad miliard z³otych. Dziêki
temu, tak¿e w powiecie koszaliñ-
skim budujemy i remontujemy
drogi.

ci¹g dalszy na str. 4

7 - Jerzy Banasiak, W przestrzeni
zmiennych emocji  - Rozmowa
z Dariuszem Kalinowskim, przewod-
nicz¹cym Rady Powiatu w Koszalinie

9 - Jerzy Banasiak, Obok g³ównego
nurtu... Rozmowa z Andrzejem Leœnie-
wiczem, wicestarost¹ koszaliñskim.

11-28 - Kroniki gmin;

29 - Jerzy ¯elazny, Diabelskie gry-
masy;
- Zgmunt Królak, Wiersze

30 - Czes³aw Kuriata, Zapiski nie tyl-
ko intymne - (4);

31 - Wioleta Buczyñska, Wiêcej pra-
cy to zadowolone spo³eczeñstwo;
- Tomasz Wojciechowski, Co no-
wego planuje Unia?;

32 - Adam Moœcicki, Piêæ lat minê³o;
33 - Jerzy Rudzik, Œwiêta i rocznice

w PRL
34 - (-), Udane starty Tadeusza Mi¹-

ska i koszaliñskich lekkoatletów;
- Ma³gorzata Zychowicz, Mistrzo-
wie Piêknego Czytania

35 - (-), Droga £azy-Unieœcie jak
nowa;
- Arkadiusz Janz, Problem
z pralni¹ chemiczn¹;

36 - Jerzy Banasiak, Piêciu facetów
na scenie

37 - Lech Fabiañczyk, Myœli Mar-
sza³ka (XIX)

38 - Teresa Bochenek, Grzybnica;
 £opian;
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nie mogliœmy jako powiat z³o¿yæ na „schety-
nówki” wiêcej ni¿ dwa wnioski. W sumie
wyremontowaliœmy i przebudowaliœmy tyl-
ko w tym roku blisko 50 kilometrów dróg. To
jedna dziesi¹ta wszystkich dróg powiato-
wych. Licz¹c œrednio po milionie na kilometr
drogi, wydaliœmy wiêc niemal 50 milionów.
Gdybyœmy utrzymali to tempo, to za dzie-
siêæ lat mielibyœmy wyremontowane
wszystkie powiatowe szlaki - i te ³¹cz¹ce
miejscowoœci z drogami krajowymi i te grun-
towe, prowadz¹ce do lasu czy w pole. Na
razie staramy siê robiæ te najwa¿niejsze z
punktu widzenia znaczenia komunikacyjne-
go i natê¿enia ruchu.

- Jak oceni³by pan w tym kontek-
œcie relacje powiatu z Koszalinem?

- Wspó³praca z miastem rozwija siê wzo-
rowo. Realizujemy wspólnie wiele przed-
siêwziêæ, jak choæby najnowsze: par-
king czy budowa siedziby dla urzêdu
pracy. Bêdziemy razem przebudowy-
waæ drogê w czêœci powiatow¹,
a w czêœci miejsk¹ w rejonie Kre-
tomina. Koszalin w wiêkszym
ni¿ przed laty stopniu par-
tycypuje w finansowaniu
dzia³alnoœci PUP-u.
Przyk³ady mo¿na  mno-
¿yæ.

- Wykaza³ siê
pan spor¹ skutecz-
noœci¹ podejmuj¹c
decyzje w trudnych
sprawach, doty-
cz¹cych oddania
Szczecinowi kosza-
liñskiego pogoto-
wia, likwidacji Domu
Pomocy Spo³ecznej
w G¹skach i Domu
Dziecka w Mielnie czy
przekazania Zespo³u
Szkó³ w Boninie mini-
strowi rolnictwa. Jak siê
panu uda³o uzyskaæ poparcie wiêkszo-
œci radnych i czy z perspektywy czasu
ma pan przekonanie, ¿e by³y to dobre
decyzje?

- Proszê pamiêtaæ, ¿e w Radzie mamy
szerok¹ koalicjê PO z PSL-em i z Powiato-
wym Forum Samorz¹dowym, tworz¹c¹
stabiln¹ wiêkszoœæ. Dziêki takiej konfigura-
cji mogliœmy podejmowaæ i co wiêcej, za³a-
twiæ skutecznie bardzo wiele trudnych
spraw. Spieraliœmy siê w komisjach, ale na
sesjach byliœmy zgodni. W ci¹gu tych czte-
rech lat rozwi¹zaliœmy problemy, które ci¹-
gnê³y siê od pocz¹tku powstania powiatu,
czyli od dziesiêciu lat.

Ale po kolei. Nie wiem, dlaczego odwle-
kano decyzjê w sprawie likwidacji DPS-u
w G¹skach. Placówka prowadzona by³a nie-
udolnie przez stowarzyszenie, warunki tam
panuj¹ce nazwa³bym ur¹gaj¹cymi. Dlacze-
go tak d³ugo zwlekano, nie rozumiem. W li-
stopadzie obj¹³em urz¹d starosty i ju¿
w grudniu, jedn¹ z pierwszych decyzji za-
mkn¹³em ten dom. ̄ ycie szybko potwierdzi-
³o zasadnoœæ takiego rozwi¹zania.

Je¿eli chodzi o pozosta³e jednostki, to
z perspektywy czasu tak¿e twierdzê, ¿e

by³y to bardzo trafne decyzje. Pogotowie
wymaga³o restrukturyzacji, której nie da³o
siê przeprowadziæ wobec oporu zwi¹zków
zawodowych. Finansowanie takiej stacji jak
koszaliñska ma zupe³nie inny wymiar ni¿ fi-
nansowanie wojewódzkiego pogotowia. My
mieliœmy na karetkê oko³o 1600 z³, a stacja
wojewódzka ju¿ wówczas dostawa³a 2700.
Dziœ jedna karetka w stacji wojewódzkiej to
ju¿ koszt 3500 z³. Dzieje siê tak dlatego, ¿e
jako du¿y podmiot mo¿e ona du¿o wiêcej
wynegocjowaæ w NFZ i zawsze bêdzie
w sytuacji uprzywilejowanej wobec ma³ych
stacji. Proszê teraz podejœæ do koszaliñskie-
go pogotowia i zapytaæ kogokolwiek, czy
przejêcie ich przez Szczecin by³o z³ym roz-
wi¹zaniem. Wszyscy pracownicy twierdz¹
zgodnie, ¿e s¹ bardzo zadowoleni z obec-

nej sytuacji.

Podobnie jest w przypadku Zespo³u Szkó³
w Boninie. Ta placówka przez ca³e lata by³a
reanimowana na zasadzie: powiat jakoœ
sp³aca zad³u¿enie i koniec, ¿adnego rozwo-
ju. Dos³ownie rzutem na taœmê uda³o nam
siê za³atwiæ, by szko³ê przejê³o Ministerstwo
Rolnictwa. Mówi¹c kolokwialnie, za³apaliœmy
siê w ostatniej chwili, bo planowano przejê-
cie 60 tego typu placówek, a ostatecznie
przejêto zaledwie 18, w tym boniñsk¹. Dziœ
wszyscy s¹ zadowoleni, kadra, dyrekcja
i my. Poprawi³y siê warunki finansowe szko-
³y, wyposa¿enie w pomoce naukowe, s¹

pieni¹dze na remonty bie¿¹ce i p³ace.

- A Dom Dziecka w Mielnie...?
- Likwidacja Domu Dziecka w Mielnie

wzbudzi³a najwiêcej chyba kontrowersji
i zastrze¿eñ wœród radnych. Zarz¹d podj¹³
tê decyzjê po d³ugim, wielomiesiêcznym na-
myœle. Ja sam ponad rok zastanawia³em siê,
jak rozwi¹zaæ ten problem. Na moj¹ propo-
zycjê, skierowan¹ do pracowników, by to
oni przejêli prowadzenie domu, nie by³o ¿ad-
nej reakcji. Nie wiem dlaczego. Tymczasem
chodzi³o mi wy³¹cznie o to, ¿eby poprawiæ
pracê tej placówki. Po analizie ró¿nych
aspektów dzia³alnoœci domu stwierdzi³em
m.in., ¿e 70% mieleñskich podopiecznych
trafia do ró¿nych socjoterapeutycznych pla-
cówek i m³odzie¿owych oœrodków wycho-
wawczych w Polsce. To ewenement w skali
kraju, ¿eby w tak ma³ym domu, w którym

przebywa³o zaledwie osiemnaœcioro wy-
chowanków nie mo¿na by³o zapewniæ im

w pe³ni profesjonalnej opieki.
Jeœli przez kilka lat pobytu dziecka

w placówce nie zdo³ano go wycho-
waæ, ukszta³towaæ psychicznie
i uspo³eczniæ, to jest to dowód jej nie-
wydolnoœci. I niewiele tu wyjaœniaj¹
t³umaczenia o skomplikowanych
przypadkach podopiecznych i ich
trudnym dzieciñstwie. Bo nawet
jeœli szukaæ usprawiedliwienia pe-
dagogicznych pora¿ek w tzw.
obiektywnych uwarunkowa-
niach, to i tak go³ym okiem wi-
daæ, ¿e system instytucjonal-
nej opieki nad dzieæmi jest z³y
i nieefektywny. Dlatego na-
le¿y go zmieniaæ.
Jestem rzecznikiem two-
rzenia rodzinnych domów
dziecka, w których prze-
bywa³oby jednorazowo
piêcioro, mo¿e szeœcioro
dzieci. Oczywiœcie mam
œwiadomoœæ, ¿e dla pew-
nej grupy podopiecznych

tradycyjne domy dziecka s¹ jedynym wyj-
œciem. Ale powinny to byæ placówki profilo-
wane pod okreœlonym k¹tem, np. dla wy-
branej grupy wiekowej czy nastawione na
rozwi¹zywanie konkretnych problemów
wychowawczych.

Dodatkowo w tej chwili mamy tak¹ sytu-
acjê, ¿e powiat nie ma ¿adnego wp³ywu na
to, kto trafia do placówki, na jego terenie.
Decyduje o tym s¹d. O skierowaniu do kon-
kretnego domu dziecka przes¹dza informa-
cja, ¿e jest w nim wolne miejsce. Moim zda-
niem, jeœli s¹dy decyduj¹ o umieszczeniu

Starosta rozmawia z radn¹ Barbar¹ Zwolak podczas otwarcia drogi do Ratajek
po remoncie

Inwestycje w placówkach powiatowych

W latach 2007-2010 prowadzone by³y remonty we wszystkich pla-
cówkach pomocy spo³ecznej oraz oœrodkach szkolno-wychowaw-
czych na terenie powiatu koszaliñskiego. Modernizowano wnê-
trza, naprawiano dachy, wymieniano elewacje i stolarkê drzwiow¹
oraz okienn¹, wybudowano boiska, instalowano windy, ociepla-
no œciany oraz wyposa¿ano w niezbêdne sprzêty i urz¹dzenia.
£¹cznie na prace remontowe oraz zakupy zwi¹zane
z wyposa¿eniem tych jednostek wydatkowano z bud¿etu powia-
tu 11. 772 018 z³
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- Uwa¿am, ¿e w przesz³oœci zbyt ma³o
pozyskiwano œrodków tzw. zewnêtrznych.
Np. nasze projekty termomodernizacyjne re-

alizujemy na zasadzie monta¿u finansowe-
go.  Oznacza to, ¿e siêgamy równoczeœnie
po œrodki z ró¿nych Ÿróde³. Jeœli siê otwie-
raj¹ mo¿liwoœci finansowania projektów,
staramy siê w ich ramach zmieœciæ mo¿li-
wie najszerszy zakres dzia³añ. Wielk¹ wagê
przyk³adamy te¿ do kwestii przekwalifiko-
wywania, wszêdzie, gdzie to mo¿liwe, mie-
nia skarbu pañstwa na mienie powiatu. Mamy
z tego niema³y procent. Nawet teraz, kiedy
wojewoda wstrzyma³ sprzeda¿ mienia skar-
bu pañstwa, z czego mieliœmy 25% wp³y-
wów do bud¿etu powiatu, staramy siê
przejmowaæ ziemiê od domów pomocy spo-
³ecznej, dzieliæ na dzia³ki i przygotowywaæ
w normalnym trybie do sprzeda¿y.

Cztery lata temu, gdy przyszed³em do
pracy na stanowisku starosty, zapewniano
mnie, ¿e bud¿et jest czysty, nie obci¹¿ony
¿adnymi d³ugami. Tymczasem ju¿ w stycz-
niu okaza³o siê, ¿e za niektórymi placówka-
mi opiekuñczymi ci¹gn¹ siê zesz³oroczne zo-
bowi¹zania. Zatem zaczynaliœmy rok, sp³a-
caj¹c nale¿noœci z roku poprzedniego. I tak
to siê jakoœ krêci³o. Uda³o mi siê wyjœæ z tej
sytuacji.

Skutkowa³y ró¿ne metody, choæby moje
wyjazdy do wojewody, a nawet straszenie
go s¹dem za niepe³ne finansowanie na-
szych placówek opiekuñczych. Przypomnê,
¿e na stawkê 2400 (na jednego mieszkañca
DPS) otrzymujemy 1600 z³. I choæ przez ca³y
ubieg³y rok dostawaliœmy miesiêcznie o 800
z³ mniej, to na koniec roku uda³o mi siê uzy-
skaæ od wojewody tyle pieniêdzy, ¿e sp³a-
ciliœmy ca³oroczne d³ugi wszystkich naszych
placówek.

Jako szef Wojewódzkiej Rady Zatrudnie-
nia mogê powiedzieæ, na podstawie dostêp-

ci¹g dalszy na str. 6

Trzeba wejœæ jeszcze g³ê-
biej i dalej wzmacniaæ struk-
tury powiatu obywatelskiego,
w którym podmiotow¹ rolê
pe³niliby so³tysi, lokalni lide-
rzy, ró¿nego rodzaju grupy
spo³eczne, stowarzyszenia
czy organizacje

Myœlê te¿, ¿e trzeba stawiaæ
na dalsz¹ wspó³pracê z mia-
stem. Koszalin jest niew¹tpli-
wie centrum regionalnym, od-
dzia³uj¹cym na powiat. Wielu
koszalinian w powiecie budu-
je domy, dziêki czemu roœnie
nam liczba mieszkañców, np.
w gminie Œwieszyno przyby³o
w ostatnich latach ponad tysi¹c
osób.

m³odocianego w placówce opiekuñczej, to
równie¿ one powinny te oœrodki prowadziæ.
Wtedy mia³oby to sens. Jeœli ja nie mogê
umieœciæ dziecka z powiatu w tutejszym
domu i co wiêcej, muszê op³acaæ jego pobyt
w innym powiecie, to jest to jakiœ absurd.
I jeszcze jeden argument - utrzymanie pod-
opiecznego w placówce kosztuje ponad
4 tysi¹ce z³otych. Gdybyœmy po³owê tych
pieniêdzy dali rodzicom zastêpczym, to mie-
libyœmy rodzin zastêpczych tyle, ¿e mo¿na
by w nich przebieraæ.

- W rozwi¹zywaniu spraw spo³ecz-
nych nie zawsze decyduj¹ce powin-
ny byæ argumenty ekonomiczne. Na
sesjach rady niektórzy radni wyra-
¿ali obawy czy np. przekazanie pro-
wadzenia DPS-u w Cetuniu stowa-
rzyszeniu nie pogorszy jakoœci
us³ug œwiadczonych przez tê pla-
cówkê na rzecz swoich mieszkañ-
ców. Nie ma pan takich obaw?

- Przekazanie prowadzenia Domu
Pomocy Spo³ecznej w Cetuniu stowa-
rzyszeniu ju¿ przynosi pozytywne
rezultaty. Wraz ze zmian¹ formy za-
rz¹dzania zmienia siê podejœcie
pracowników i mieszkañców do
swojej placówki. Oszczêdzaj¹
energiê, wy³¹czaj¹c niepotrzebne
¿arówki, dokrêcaj¹ ciekn¹ce krany,
zmniejszaj¹c zu¿ycie wody itp.
A wszystko to dzieje siê bez pogar-
szania standardu domu i obni¿ania
poziomu ¿ycia ludzi. Zatem to roz-
wi¹zanie wydaje siê dobre, zw³asz-
cza, ¿e przekazuj¹c prowadzenie pla-
cówki, nie przestajemy byæ jej orga-
nem prowadz¹cym, odpowiedzialnym
za wszystko, co siê tam dzieje.

Zarówno w mojej ocenie, jak
i w ocenie wojewody nasze domy po-
mocy spo³ecznej nale¿¹ do najlepszych
w województwie. To s¹ obiekty pachn¹ce, Uruchomienie pomp ciep³a w DPS ¯ydowo

w których czuje siê ciep³o i troskê persone-
lu o mieszkañców. Wspania³ym przyk³adem
jest wprowadzony w Nowych Bielicach
system rodzinkowy. W innych domach te¿
s¹ bardzo dobre warunki. W DPS w Mielnie
mieszkaj¹ dwie panie, które skoñczy³y 100
lat. To œwiadczy o dobrej opiece w tych pla-
cówkach. Nie mo¿emy jednak odrywaæ ja-
koœci us³ug opiekuñczych od ekonomii. Mu-
simy poszukiwaæ rozwi¹zañ efektywniej-
szych, takich jak w³aœnie we wspomnianym
Cetuniu czy w Bobolicach, gdzie prowadzo-
ny przez siostry zakonne w ramach funda-
cji dom pomocy spo³ecznej jest wzorem, jak
powinny funkcjonowaæ placówki tego typu.

- Jeœli przyjrzeæ siê bud¿etowi po-
wiatu w ostatnich czterech latach, nie
sposób nie zauwa¿yæ, ¿e z roku na rok
roœnie on w astronomicznym wrêcz tem-
pie. Zaczyna³ pan kadencjê z bud¿etem
na poziomie 60 milionów, w tym roku -
po raz pierwszy w historii - jego wyso-
koœæ przekroczy³a 100 milionów z³otych.
Czy móg³by pan to jakoœ wyjaœniæ?
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wspó³pracê z miastem. Koszalin jest niew¹t-
pliwie centrum regionalnym, oddzia³uj¹cym
na powiat. Wielu koszalinian w powiecie
buduje domy, dziêki czemu roœnie nam licz-
ba mieszkañców, np. w gminie Œwieszyno
przyby³o w ostatnich latach ponad tysi¹c
osób. Ma to i taki wymiar, ¿e tam pozostaj¹
ich podatki.

- Gdyby to pan mia³ decydowaæ
o wynikach najbli¿szych wyborów
w powiecie: z kim chcia³by pan
wspó³pracowaæ w nastêpnej kaden-
cji i dlaczego?

- Chcia³bym dalej wspó³pracowaæ
z obecn¹ koalicj¹, która pokaza³a w ci¹gu
minionych czterech lat, ¿e jest niezwykle
merytoryczna i skuteczna w rozwi¹zywa-
niu problemów i podejmowaniu trudnych wy-
zwañ inwestycyjnych i rozwojowych. Nie
by³o k³ótni, awantur politycznych, partyjniac-
twa i bezinteresownego sypania piachu
w tryby - byle zaszkodziæ. By³y powa¿ne
debaty i mrówcza praca w komisjach. Oczy-
wiœcie zdarza³y siê kontrowersje i spory,
jak choæby w sprawie likwidacji Domu Dziec-
ka w Mielnie, ale zawsze mia³y one wymiar
merytoryczny. Mam przekonanie, ¿e gene-
ralnie dominowa³o poczucie odpowiedzial-
noœci za powiat i jego mieszkañców.

- Dziêkujê za rozmowê.

Jerzy Banasiak

Starosta na placu budowy PUP

nych Ÿróde³, ¿e z funduszu pracy koszaliñski
PUP dosta³ w ci¹gu czterech lat ponad 100
milionów z³otych, to jest najwiêcej spoœród
wszystkich powiatów w województwie za-
chodniopomorskim. Z tej kwoty kilkadziesi¹t
milionów wpompowano w lokalny rynek pra-
cy, z którego zasobów korzysta³y tak¿e na-
sze jednostki. Nie ma chyba instytucji powia-
towej, w której nie zatrudniano by w tym okre-
sie, sta¿ystów czy pracowników tzw. inter-
wencyjnych, co dla nas skutkowa³o znacz¹-
cymi oszczêdnoœciami.

Nie mo¿na zapominaæ o œrodkach, jakie
pozyskaliœmy w ostatnich latach z Pañstwo-
wego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepe³-
nosprawnych. Dziêki nim sfinansowaliœmy
m.in. budowê wind w naszych placówkach
oraz zakupiliœmy nowe samochody dla
wszystkich domów pomocy spo³ecznej
w powiecie za ponad pó³ miliona z³otych.

Udaje nam siê siêgaæ po ró¿ne pieni¹-
dze czasem pozornie niedu¿e, ale w myœl
zasady - ziarnko do ziarnka... Programy, które
realizuje PCPR to s¹ 2 miliony z³otych dodat-
kowych œrodków, wchodz¹cych do nasze-
go bud¿etu. Projekty realizowane przez Wy-
dzia³ Promocji i Rozwoju Starostwa,
z których ka¿dy to oko³o 100 tysiêcy z³o-
tych, przysporzy³y nam ponad milion z³otych.
A przecie¿ za ka¿dym z nich stoj¹ konkretne
przedsiêwziêcia realizowane dla powiatu
i jego mieszkañców.

- Pracê na stanowisku starosty roz-
pocz¹³ pan od kompletowania grona
wspó³pracowników. W lokalnych mediach
pisano wówczas o desancie z koszaliñ-
skiego MOPS-u i szeroko komentowano
ruchy kadrowe w powiecie. Czy ma pan
poczucie, ¿e dokona³ dobrych wyborów?

- Zawsze towarzyszy³a mi œwiadomoœæ,
¿e wszystko mo¿na zrobiæ, jeœli ma siê od-
powiedni zespó³ kompetentnych pracowni-
ków. Ja te¿ pamiêtam publikacje prasowe
o desancie z MOPSU. Chyba rzeczywiœcie
os³abi³em nieco tê instytucjê, bo œci¹gn¹³em
stamt¹d do pracy w Starostwie i podleg³ych
mu jednostkach kilku œwietnych specjalistów.
Wcale tego nie ukrywam, ¿e pozyskanie ta-
kich osób jak Agnieszka Maœliñska (sekre-
tarz urzêdu - przyp. red.) czy Ania Maru-
szak (biuro Rady) przyczyni³o siê do profe-
sjonalizacji naszej pracy. Ale jednoczeœnie
proszê zwróciæ uwagê, ¿e nikt nie mo¿e mi
zarzuciæ zatrudniania ludzi wed³ug klucza
partyjnego. Staram siê dobieraæ pracowni-
ków, kalkuluj¹c ile bêdê móg³ od nich uzy-
skaæ. Na przyk³ad przyjêcie do pracy na sta-
nowisko dyrektora Wydzia³u Promocji i Roz-
woju Tomasza Ho³owatego, który napisa³
cztery projekty i wszystkie przesz³y, a wiêc
zarobi³ dla powiatu oko³o 9 milionów z³otych,
okaza³o siê po prostu œwietn¹ inwestycj¹.

- Czy wszystko przelicza pan na pie-

ni¹dze?
- Mam mened¿erski stosunek

do swojej pracy, co nawiasem
mówi¹c nie wszystkim siê po-
doba. S¹ tacy, którzy jak
mantrê powtarzaj¹, ¿e
w pracy samorz¹dowej
nie mo¿na pos³ugiwaæ
siê wy³¹cznie instru-
mentami ekonomiczny-
mi i pragmatyk¹. Mam
inne zdanie, mo¿e dla-
tego, ¿e samotnie
prowadzê swoje
gospodarstwo do-
mowe i na co dzieñ
stosujê zasadê, ¿e
ile mam, tyle mogê
wydaæ. Jak nie mam,
to nie wydajê, a jak
ju¿ siê zad³u¿am, to
zawsze uwzglêdnia-
j¹c mo¿liwoœæ sp³a-
ty. Jeœli biorê kredyt,
to muszê wiedzieæ
czy bêdê w stanie go
sp³aciæ i tak samo sta-
ram siê rz¹dziæ w po-
wiecie. Dzia³am racjo-
nalnie.

- Jak¹ ma pan wi-
zjê swojej pracy w na-
stêpnej kadencji, gdyby
zosta³ pan ponownie sta-
rost¹?

- Moja wizja pracy w nastêpnej ka-
dencji, to przede wszystkim rozwijanie ró¿-
nych form wspó³dzia³ania z gminami w bar-
dzo wielu obszarach. Mamy na naszym te-
renie Lokalne Grupy Dzia³ania oraz Stowa-
rzyszenie Gmin i Powiatów, w którym chcie-
libyœmy jeszcze aktywniej dzia³aæ na rzecz
ziemi koszaliñskiej, realizuj¹c rozwojowe
projekty, jak choæby lotnisko dla regionu œrod-
kowopomorskiego. Trzeba wejœæ jeszcze
g³êbiej i dalej wzmacniaæ struktury powiatu
obywatelskiego, w którym podmiotow¹ rolê
pe³niliby so³tysi, lokalni liderzy, ró¿nego ro-
dzaju grupy spo³eczne, stowarzyszenia czy
organizacje, takie jak np.: „16-sty po³udnik”
w Ch³opach czy Hobbici w Sierakowie. Mam
g³êbokie przekonanie, ¿e tylko poprzez akty-
wizacjê œrodowisk wiejskich mo¿emy zmie-
niaæ mentalnoœæ mieszkañców wsi, a to je-
dyna droga do rozwi¹zania wielu problemów,
jak choæby wysokiego bezrobocia.

Proszê spojrzeæ, dziêki grupie zapaleñców
wioskê Hobbitów odwiedza 60 tysiêcy ludzi,
a przez ogrody w Dobrzycy przewija siê po-
nad 100 tysiêcy zwiedzaj¹cych rocznie.

Reasumuj¹c, z jednej strony we wspó³-
pracy z gminami stawiam na rozwój spo-
³eczno-gospodarczy (infrastruktura, drogi,
inwestycje ponadgminne), z drugiej zaœ na
stopniowe przekszta³canie instytucji pomo-
cy spo³ecznej w kierunku uzyskania przez
nie w bliskiej przysz³oœci wiêkszej samo-
dzielnoœci finansowej. Nasze placówki s¹
ju¿ naprawdê przyzwoicie wyposa¿one.
Brakuje im jedynie pe³nego zabezpieczenia
przeciwpo¿arowego, ale nad tym tak¿e
trzeba bêdzie w nadchodz¹cej kadencji po-
pracowaæ.

Myœlê te¿, ¿e trzeba stawiaæ na dalsz¹

Jesteœmy
powiatem
inwestycyjnym
dokoñczenie
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- Kiedy rozmawialiœmy ponad trzy
lata temu, mo¿na by rzec - na starcie
tej kadencji, mówi³ pan, ¿e ¿yczy³by
sobie, by ta rada pracowa³a spokojnie
i merytorycznie. Czy z perspektywy cza-
su mo¿e pan powiedzieæ, ¿e te ¿ycze-
nia siê spe³ni³y?

- Myœlê, ¿e tak. W mojej ocenie, a wiem,
¿e nie jestem w niej odosobniony, rada
przepracowa³a kadencjê bardzo solidnie,
a jednoczeœnie bez zbêdnych politycznych
staræ, których - jak wiemy - w Polsce w
tym czasie nie brakowa³o. Zadecydowa³y
o tym dwa czynniki, po pierwsze od po-

cz¹tku przyjêliœmy za³o¿enie, ¿e wszyst-
kie problemy nim „wejd¹” na sesje, bêd¹
dyskutowane w klubach i komisjach i tam
bêdzie miejsce na ewentualne spory i wa-
œnie. Po drugie, szczêœliwym zbiegiem
okolicznoœci do tej rady zostali wybrani
ludzie mocno osadzeni w swoich œrodo-
wiskach. Tak naprawdê, niezale¿nie od
tego, z jakich ugrupowañ politycznych siê
wywodzili, w codziennej pracy kierowali
siê wy³¹cznie interesem lokalnych spo-
³ecznoœci. To spowodowa³o, ¿e w kwe-
stiach zasadniczych dla powiatu nie by³o
partyjnego myœlenia, dominowa³o poczu-

cie wspólnej odpowiedzialnoœci i zdrowy
rozs¹dek.

- Ten styl pracy rady spowodowa³, ¿e
na sesje trudno by³o œci¹gn¹æ lokalne
media. Dziennikarze mówili, ¿e u nas
nic siê nie dzieje, nikt nikogo nie ata-
kuje, nie ma politycznych fajerwerków...

- Rozumiem, ¿e ze sprawy - na przyk³ad
- projektu termomodernizacji placówek po-
mocy spo³ecznej, na realizacjê którego po-
wiat pozyska³ ponad 9 milionów z³otych, trud-
no zrobiæ newsa. Gdyby radni pobili siê na
sesji, jak to mia³o miejsce w Bia³ogardzie,
z pewnoœci¹ trafilibyœmy na pierwsze stro-
ny gazet nie tylko lokalnych. Na szczêœcie
do takich incydentów u nas nie dochodzi³o,
chocia¿ mia³y miejsce zdarzenia, które przy-
ci¹ga³y uwagê opinii publicznej. Przypomnê
choæby sprawê odwo³ania ze sk³adu za-
rz¹du powiatu radnego skazanego prawo-
mocnym wyrokiem s¹du. By³y te¿ inne pro-
blemy wywo³uj¹ce emocje radnych i szero-
ko komentowane w mediach, na przyk³ad
przekazanie koszaliñskiego pogotowia sta-
cji wojewódzkiej w Szczecinie, oddanie Ze-
spo³u Szkó³ w Boninie ministrowi rolnictwa,
czy zupe³nie niedawno - likwidacja Domu
Dziecka w Mielnie. Na co dzieñ jednak rada
zajmowa³a siê sprawami ma³o medialnymi,
za to niezwykle wa¿nymi z punktu widze-
nia lokalnej spo³ecznoœci - bud¿etem, inwe-
stycjami, opiek¹ spo³eczn¹ czy bezpieczeñ-
stwem. Dziêki temu we wszystkich tych dzie-
dzinach by³o normalnie, czyli tak jak byæ po-
winno. No có¿, dla prasy normalnoœæ nie
jest czymœ, o czym warto mówiæ. Przy tej
okazji chcê szczególnie podkreœliæ repor-
tersk¹ rzetelnoœæ Telewizji Kablowej MAX,
która mimo wspomnianych okolicznoœci re-
lacjonowa³a systematycznie przebieg kolej-
nych sesji rady. Pozosta³e media tak¿e raz
po raz informowa³y o pracy samorz¹du
w powiecie, dziêki czemu mieszkañcy mogli
w miarê na bie¿¹co obserwowaæ, czym siê
zajmujemy.

- Wspomnia³ pan o trudnych decy-
zjach rady, dotycz¹cych przekazania
stacji pogotowia ratunkowego, Zespo-
³u Szkó³ w Boninie i likwidacji Domu
Dziecka w Mielnie. Uchwa³y w tych
sprawach przesz³y niejednog³oœnie. Jak
z perspektywy czasu ocenia pan te de-
cyzje?

- Im wiêcej czasu mija od ich podjêcia,
tym wiêcej pojawia siê argumentów, po-
twierdzaj¹cych zasadnoœæ przyjêtych roz-
wi¹zañ. Pomijam ju¿ nawet kwestie szcze-
gó³owe, takie jak np. radykalna poprawa sy-
tuacji materialnej pracowników pogotowia,
a przecie¿ od ich protestów wszystko siê
zaczê³o, czy korzystna dla bud¿etu szko³y
zmiana organu prowadz¹cego w przypad-
ku placówki boniñskiej. Pomijam te¿ kwestie
zwi¹zane z ocen¹ Domu Dziecka w Mielnie,
choæ dziœ wiemy, ¿e w wielu aspektach
mo¿na by tu zg³osiæ ró¿nego rodzaju uwa-
gi. Najwa¿niejsze - moim zdaniem - s¹ skutki
decyzji w tych sprawach dla tworzenia roz-
wi¹zañ systemowych. A wiêc nie mówimy
o doraŸnym dzia³aniu, polegaj¹cym wy³¹cz-
nie na bie¿¹cym za³atwianiu spraw, ale
o budowaniu na przysz³oœæ trwa³ych i do-
brych rozwi¹zañ w ka¿dym z wymienio-

W przestrzeni
zmiennych emocji
Rozmowa z Dariuszem Kalinowskim,
przewodnicz¹cym Rady Powiatu w Koszalinie

W III kadencji (2006-2010) Rada Powiatu odby³a 39 sesji, podej-
muj¹c 390 uchwa³. Wszystkie uchwa³y przekazywane by³y do nad-
zoru wojewody zachodniopomorskiego i ¿adna z nich nie zosta³a
zakwestionowana.

Radni z³o¿yli 15 interpelacji, 22 zapytania, 12 wniosków oraz 18
postulatów. Rozpatrzyli te¿ 11 skarg na dzia³alnoœæ ró¿nych pod-
miotów powiatowych, spoœród których 10 uznano za bezzasadne,
zaœ 1 skierowano do rozpatrzenia przez w³aœciwy organ.

Komisje Rady (rewizyjna, ds. spo³ecznych, rozwoju, bud¿etu oraz
infrastruktury i rolnictwa odby³y ³¹cznie 191 posiedzeñ, kieruj¹c do
Zarz¹du Powiatu i przewodnicz¹cego 71 wniosków.

Przewodnicz¹cy wrêcza medal „Za zas³ugi dla powiatu”  arcybiskupowi Kazimierzowi
Nyczowi

ci¹g dalszy na str. 8
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Na co dzieñ jednak rada
zajmowa³a siê sprawami ma³o
medialnymi, za to niezwykle
wa¿nymi z punktu widzenia
lokalnej spo³ecznoœci - bud¿e-
tem, inwestycjami, opiek¹ spo-
³eczn¹ czy bezpieczeñstwem.
Dziêki temu we wszystkich
tych dziedzinach by³o normal-
nie, czyli tak jak byæ powinno.

nych przypadków. Dla systemu opieki nad
dzieckiem w powiecie koszaliñskim likwida-
cja Domu Dziecka w Mielnie oznacza prze-
cie¿ tworzenie profesjonalnego rodziciel-
stwa zastêpczego i rodzinnych domów
dziecka. Dla pogotowia i Zespo³u Szkó³
w Boninie nowi dysponenci s¹ gwarantem
ich dalszego rozwoju i sprawnego funkcjo-
nowania. Czas potwierdzi³ s³usznoœæ tam-
tych decyzji.

- Jakie zdarzenia w mijaj¹cej kaden-
cji rady uzna³by pan za najwa¿niejsze?

- Kiedyœ zapytany o to, które uchwa³y
Rady III kadencji uznajê za najwa¿niejsze,
odpowiedzia³em, ¿e wszystkie s¹ wa¿ne.
Na 38 sesjach podjêto prawie 390 uchwa³.
Po czteroletnich doœwiadczeniach  podtrzy-
mujê to stwierdzenie. To znaczy, mam we-
wnêtrzne przekonanie, ¿e wszystko, co
dzia³o siê w radzie, na sesjach i poza nimi,
wszystko, co dotyczy³o aktywnoœci rad-
nych, by³o jednakowo wa¿ne. Praca indy-
widualna w terenie, wœród wyborców, dzia-
³alnoœæ w komisjach merytorycznych czy
na forum rady, wszystko to sk³ada³o siê na
dorobek tej kadencji. By³o w jej trakcie wiele
istotnych wydarzeñ zwi¹zanych z ró¿ne-
go rodzaju obchodami, œwiêtami czy uro-
czystoœciami, w których braliœmy udzia³.
By³o wiele chwil radoœci, satysfakcji a na-
wet dumy z faktu wype³niania mandatu rad-
nego, ale by³y te¿ chwile zw¹tpienia, smut-
ku czy wrêcz rozpaczy. Przypomnê choæ-
by dramatyczn¹ w swej wymowie sesjê,
zwo³an¹ dla uczczenia pamiêci ofiar kata-
strofy smoleñskiej. Wszystkim nam pozo-
stan¹ te¿ w pamiêci po¿egnania Anzelma
M³odzika, dyrektora Domu Pomocy Spo³ecz-
nej w Parsowie czy Tadeusza ¯yckiego,
dyrektora Wydzia³u Ochrony Œrodowiska
w Starostwie Powiatowym, którzy odeszli
równie przedwczeœnie co nieoczekiwanie.
Wielokrotnie miotaliœmy siê w przestrzeni
zmiennych emocji i odczuæ.

Niew¹tpliwie wa¿nym wydarzeniem,

choæ jak siê póŸniej okaza³o, niewywo³uj¹-
cym oczekiwanych konsekwencji, by³o za-
anga¿owanie siê rady w spór pomiêdzy Ko-
szalinem a Bêdzinem o przejêcie przez mia-
sto okolicznych so³ectw: Jamno i £abusz.
Solidarnie i ponad podzia³ami radni stanêli
wówczas w obronie suwerennoœci teryto-
rialnej gminy a zarazem powiatu. I choæ osta-
tecznie Koszalin zaanektowa³ sporny ob-
szar, to wspólne stanowisko rady w tej spra-
wie nabra³o wymiaru symbolicznego gestu,
który pozwoli³ nam poczuæ emocjonaln¹ wiêŸ
³¹cz¹c¹ nas z nasz¹ ma³¹ ojczyzn¹. By³o to

tym bardziej symboliczne, bo od pocz¹tku
kadencji mówiliœmy o nowym otwarciu i za-
powiadaliœmy szersz¹ i bardziej efektywn¹
wspó³pracê powiatu ze wszystkimi 8 gmi-
nami tworz¹cymi tê strukturê samorz¹du te-
rytorialnego. Przyk³adem dobrych relacji miê-
dzy samorz¹dem gminnym a powiatowym
mo¿e byæ na pewno budowa dróg tzw.
„schetynówek”.

Dla mnie osobiœcie w tej kadencji zda-
rzy³a siê jeszcze jedna bardzo sympatycz-
na rzecz. Mianowicie, zosta³em laureatem
w plebiscycie G³osu Koszaliñskiego na naj-
popularniejszego samorz¹dowca w powie-
cie. Nie chodzi o to, ¿e po³echtano w ten

sposób moj¹ pró¿noœæ, ale o to, ¿e poczu-
³em silny podmuch przys³owiowego wiatru
w ¿agle. Otrzyma³em od mieszkañców na-
szego regionu du¿¹ dawkê pozytywnej
energii i dodatkowej motywacji.

- Jak uk³ada siê panu i radzie wspó³-
praca z zarz¹dem powiatu? Czy tu tak-
¿e relacje s¹ dobre i jak przek³adaj¹
siê one na funkcjonowanie powiatu
i podleg³ych mu jednostek?

- W obecnym uk³adzie rada spe³nia wo-
bec zarz¹du funkcjê - powiedzia³bym - us³u-
gow¹. To znaczy, ¿e zarz¹d jako w³adza
wykonawcza, chc¹c wype³niaæ skutecznie
swoj¹ misjê, musi zyskiwaæ akceptacjê rady
dla wiêkszoœci swoich poczynañ. Rada po-
dejmuje uchwa³y najczêœciej na wniosek za-
rz¹du, zatwierdza sprawozdania z wyko-
nania bud¿etu oraz jego pracy. Natomiast
nie ma ju¿ œcis³ej zale¿noœci, jak to kiedyœ
bywa³o, pomiêdzy przewodnicz¹cym rady
a starost¹, dla którego ten pierwszy by³ nie-
jako pracodawc¹. Teraz starosta ma wiêcej
samodzielnoœci i co za tym idzie odpowie-
dzialnoœci. Jeœli patrzeæ na rozwi¹zania
systemowe w tym zakresie, to nie jestem
pewny, czy id¹ one w dobrym kierunku. Na-
tomiast w naszym konkretnym przypadku,
oceni³bym wspó³pracê pomiêdzy rad¹ a za-
rz¹dem jako wzorcow¹. To wynika przede
wszystkim z bardzo dobrych relacji miêdzy-
ludzkich w obu tych gremiach. £¹czy nas
wiêcej ni¿ dzieli, dlatego we wszystkich,
nawet najtrudniejszych sprawach zawsze
udawa³o siê wypracowywaæ kompromis.
Postawiliœmy na profesjonalizm ludzi, nie-
zale¿nie od ich politycznych rodowodów.
Zwykle kwestie personalne i pieni¹dze dziel¹
najbardziej, tymczasem nam uda³o siê omi-
jaæ przeszkody i przyjmowaæ najlepsze roz-
wi¹zania dla powiatu. Proszê spojrzeæ, jak
dziœ sprawnie funkcjonuj¹ takie jednostki jak
Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie czy
Powiatowy Urz¹d Pracy, które zajmuj¹ siê
niezwykle wra¿liwym obszarem spraw
spo³ecznych. Dzieje siê tak, bo zarz¹dzaj¹
nimi profesjonaliœci, a jednoczeœnie ludzie
empatyczni, bardziej ni¿ inni potrafi¹cy po-
chyliæ siê nad ludzk¹ niedol¹.

Takie przyk³ady wspólnej troski rady
i zarz¹du o jakoœæ pracy samorz¹du mo¿na
oczywiœcie mno¿yæ.

- Nie mogê nie zapytaæ o pañsk¹
dzia³alnoœæ w charakterze przewodni-
cz¹cego kolegium redakcyjnego Gaze-
ty Ziemskiej. Jak pan postrzega rolê
tego pisma samorz¹dowego we wspo-
maganiu pracy rady i samorz¹dowców
w powiecie koszaliñskim?

- Nie da siê jej przeceniæ. Jest to od
blisko 10 lat nasz wierny sojusznik w upo-
wszechnianiu idei samorz¹dnoœci i inspi-
rowaniu lokalnej spo³ecznoœci do podejmo-
wania ró¿nego rodzaju obywatelskiej ak-
tywnoœci w powiecie. Cieszê siê, ¿e mo-
g³em kierowaæ w tej kadencji pracami kole-
gium redakcyjnego Gazety, bo to i satys-
fakcja i zarazem comiesiêcznie weryfiko-
wany efekt tej pracy w postaci lektury pe-
riodyku oraz docieraj¹cych zewsz¹d opinii
na jego temat.

-Dziêkujê za rozmowê.
Jerzy Banasiak

Przewodnicz¹cy podczas prowadzenia obrad sesji
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- Reprezentuje pan powiat kosza-
liñski w zwi¹zku celowym powiatów wo-
jewództwa zachodniopomorskiego.
Czym zajmuje siê ten zwi¹zek i co ma
z tego nasz powiat?

- Wspólnie z innymi powiatami jesteœmy
zrzeszeni w du¿ym zwi¹zku celowym po-
wiatów województwa zachodniopomor-
skiego, który realizuje projekt finansowany
z tzw. Mechanizmu Norweskiego pod ha-
s³em: Pozyskanie i dystrybucja informacji
o budynkach województwa zachodniopo-
morskiego. Najogólniej rzecz ujmuj¹c, cho-
dzi o to, by szeroko rozumiana informacja
geodezyjna i wszystko co siê z tym wi¹¿e
by³a ujednolicona, uporz¹dkowana i dostêp-
na za poœrednictwem Internetu dla szero-
kiego grona odbiorców, zw³aszcza geode-
tów. Trzeba powiedzieæ, ¿e w tej dziedzinie
powsta³y w przesz³oœci ogromne zaniedba-
nia. Realizacja tego projektu jest wiêc bar-
dzo potrzebna, a dziêki temu, ¿e dostaliœmy
œrodki zewnêtrzne w kwocie kilku milionów
z³otych, mamy jedyn¹ w swoim rodzaju oka-
zjê, by ten problem kompleksowo rozwi¹-
zaæ. Wartoœæ realizowanego projektu wy-
nosi 4.267.451 Euro, w tym wartoœæ dofi-
nansowania z Norweskiego Mechanizmu Fi-
nansowego to 3.603.174 Euro. Zakoñcze-
nie prac zwi¹zanych z projektem przewi-
dziane jest na kwiecieñ przysz³ego roku.

- Jest pan równie¿ - jako reprezen-
tant powiatu - przewodnicz¹cym Rady
Doradczej Œrodkowopomorskiej Gru-
py Dzia³ania. Czy móg³by pan wyjaœniæ,
na czym polega ten obszar pañskiej ak-
tywnoœci?

- Rada Doradcza zajmuje siê analiz¹
wniosków wp³ywaj¹cych do Fundacji
w ramach Programu Rozwoju Obszarów
Wiejskich. Ró¿ne œrodowiska lokalne wnio-
skuj¹ o wsparcie finansowe w³asnych

przedsiêwziêæ, których wspólnym mianow-
nikiem jest - mówi¹c bardzo ogólnie - popra-
wa warunków ¿ycia na wsi. Dziêki œrodkom
dzielonym przez Fundacjê realizowane s¹
ró¿ne projekty. Mieszkañcy nawet najmniej-
szych i najbardziej oddalonych od Koszalina
miejscowoœci mog¹ dziêki temu zrealizowaæ
wiele w³asnych, ciekawych pomys³ów i ini-
cjatyw z ró¿nych dziedzin ¿ycia, takich jak
np.: budowa placu zabaw czy œcie¿ki ro-
werowej. W ramach tych przedsiêwziêæ od-
bywa siê równie¿ wiele imprez kulturalnych
i sportowo-rekreacyjnych. Lokalna spo³ecz-
noœæ aktywizuje siê i integruje zarazem, bo
oprócz dobrej zabawy czy wzajemnej eduka-
cji ma jeszcze sposobnoœæ zrobiæ coœ wspól-
nie dla swojego otoczenia i œrodowiska.

- Kolejny wa¿ny fragment pañskiej
dzia³alnoœci to Stowarzyszenie "Bank
¯ywnoœci" w Nowych Bielicach, w któ-
rym pe³ni pan funkcjê wiceprezesa.

- Rzeczywiœcie w Stowarzyszeniu
„Bank ¯ywnoœci” w Nowych Bielicach je-
stem przedstawicielem powiatu a jednocze-
œnie wiceprezesem. Dzia³alnoœæ Banku po-
lega na zorganizowanym bezp³atnym pozy-
skiwaniu ¿ywnoœci, gromadzeniu jej a na-
stêpnie bezp³atnym przekazywaniu ró¿nym
podmiotom i organizacjom. Koszty zwi¹za-
ne z t¹ dzia³alnoœci¹ pokrywane s¹ ze sk³a-
dek,  dotacji a tak¿e darowizn. Od 17 lutego
2005 r. Stowarzyszenie jest organizacj¹
po¿ytku publicznego, zatem ka¿dy mo¿e
przekazaæ na jego rzecz 1% swojego po-
datku (konto Bank Millennium 95 1160 2202
0000 0000 5652 6717 -  przyp. red.).

¯ywnoœæ z Banku trafia do osób bêd¹-
cych  w trudnej sytuacji ¿yciowej, niepe³no-
sprawnych czy bezdomnych. Zapobiega-
my równie¿ marnowaniu produktów ¿yw-
noœciowych tzw. niehandlowych tj. posia-
daj¹cych termin wa¿noœci, ale w uszkodzo-

nych opakowaniach, bez etykiet lub tu¿ przed
koñcem terminu przydatnoœci do spo¿ycia.
Mieszkañcy powiatu nieraz zapewne wi-
dzieli naszych wolontariuszy w sklepach
ró¿nych sieci handlowych podczas akcji
zbierania ¿ywnoœci. Ostatnia zbiórka odby-
wa³a siê pod has³em „Podziel siê posi³kiem”.
W ci¹gu ponad 10 lat dzia³alnoœci Bank ze-
bra³ i przekaza³ na cele charytatywne pro-
dukty ¿ywnoœciowe warte ponad 54 milio-
ny z³otych. Ich masê mo¿na okreœliæ w dzie-
si¹tkach ton. Jest to wiêc bardzo wa¿na
instytucja, wspomagaj¹ca powiat w obsza-
rze pomocy spo³ecznej. Dlatego tak wielk¹
wagê przywi¹zujemy do jej skutecznego
funkcjonowania. U¿yczamy w Nowych Bie-
licach pomieszczeñ magazynowych nieod-
p³atnie. Jesteœmy te¿ jako powiat cz³onkiem
wspieraj¹cym, który co miesi¹c odprowa-
dza sk³adkê na dzia³alnoœæ Banku.

Oczywiœcie, trzeba zaznaczyæ, ¿e Bank
¯ywnoœci swoim zasiêgiem obejmuje ca³e
województwo zachodniopomorskie.

- Skoro jesteœmy przy problematy-
ce pomocy spo³ecznej, warto mo¿e
wspomnieæ o dzia³aniach Powiatowe-
go Centrum Pomocy Rodzinie w Kosza-
linie, które realizuje wiele projektów
finansowanych ze œrodków unijnych,
wykraczaj¹cych poza standardowe za-
dania samorz¹du w tym zakresie.

- Z danych oœrodków pomocy spo³ecz-
nej wynika, ¿e w naszym powiecie blisko
4500 rodzin (ponad 15 tysiêcy osób w ro-
dzinach) korzysta z ró¿nych form wspar-
cia socjalnego. Bez w¹tpienia jest to grupa
w wiêkszoœci zagro¿ona wykluczeniem
spo³ecznym i marginalizacj¹. Skala tego pro-
blemu zmobilizowa³a nasze Powiatowe Cen-
trum Pomocy Rodzinie, by podj¹æ nowe wy-
zwania w postaci realizacji w³asnych, au-
torskich projektów wspó³finansowanych
przez Uniê Europejsk¹ w ramach Europej-
skiego Funduszu Spo³ecznego pod nazw¹
„Pomocna d³oñ plus” i „Rodziny bez barier”.
Ich celem, mówi¹c najogólniej, jest stworze-
nie systemu oddzia³ywañ, wywo³uj¹cych
u osób zagro¿onych wykluczeniem spo³ecz-
nym zachowañ i postaw, umo¿liwiaj¹cych
im opuszczenie krêgu pomocy spo³ecznej.
Zamiast przys³owiowej rybki, chcemy daæ
tym ludziom wêdkê, by mogli samodzielnie
i godnie ¿yæ. W ramach projektów rozwija
siê zatem aktywne formy integracji spo³ecz-
nej i umo¿liwia dostêp do nich wszystkim
osobom objêtym tymi dzia³aniami.

Trzeba podkreœliæ, ¿e ta praca odbywa
siê w bardzo szerokim zakresie i uczest-
nicz¹ w niej wszystkie jednostki i instytucje
pomocy spo³ecznej na terenie powiatu, po-
czynaj¹c od PCPR-u, oœrodków pomocy
spo³ecznej w gminach, powiatowego i gmin-
nych zespo³ów  interdyscyplinarnych, a¿
po s¹dy, doradztwo pedagogiczne, praw-
ne czy pomoc terapeutyczn¹. Po³¹czenie
tych dzia³añ w ramach jednego spójnego
systemu znacz¹co poprawia skutecznoœæ
funkcjonowania pomocy spo³ecznej na te-
renie powiatu koszaliñskiego.

- Wœród przyczyn wiêkszoœci pro-
blemów spo³ecznych w naszym powie-
cie jedn¹ z najwa¿niejszych stanowi

Obok g³ównego nurtu...
To, czym zajmuje siê samorz¹d, poza zadaniami wynikaj¹cymi z ustaw i

przepisów prawa, jest czêsto skutkiem ró¿nego rodzaju zdarzeñ, procesów
czy po prostu wyartyku³owanych oczekiwañ lokalnej spo³ecznoœci. Obok
g³ównego nurtu, jakim s¹ sprawy bud¿etu, inwestycji, kultury, oœwiaty czy
s³u¿by zdrowia, dziej¹ inne wa¿ne rzeczy.

O nich rozmawiamy z Andrzejem Leœniewiczem, wicestarost¹ koszaliñskim.

ci¹g dalszy na str. 10
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bezrobocie. Jest pan przewodnicz¹cym
Powiatowej Rady Zatrudnienia, co robi
Rada?

- Jako Rada staramy siê inspirowaæ
przedsiêwziêcia zmierzaj¹ce do pe³nego
i produktywnego zatrudnienia mieszkañców
Koszalina i powiatu koszaliñskiego. Naszym
zadaniem jest m.in. opiniowanie podzia³u
œrodków Funduszu Pracy przeznaczanych
na realizacjê aktywnych form promocji za-
trudnienia, wydawanie opinii w sprawach
dotycz¹cych kierunków kszta³cenia, szko-
lenia zawodowego oraz zatrudnienia w po-
wiecie. Poza tym opiniujemy ró¿nego rodzaju
wnioski, dotycz¹ce œwiadczeñ i po¿yczek.
Dokonujemy te¿ okresowo oceny sprawoz-
dañ powiatowego urzêdu pracy ze szcze-
gólnym uwzglêdnieniem informacji o stanie
bezrobocia i staramy siê wypracowywaæ na
tej podstawie w³asne wnioski i wskazania.

Chcê podkreœliæ, ¿e z roku na rok na ak-
tywne formy promocji zatrudnienia przezna-
czane s¹ w powiecie coraz wiêksze pieni¹-
dze. Tylko w tym roku dysponujemy na ten
cel w kwot¹ ponad 26 milionów z³otych.

- Niedawno reaktywowano Powia-
tow¹ Radê Zrzeszenia Ludowe Zespo³y
Sportowe. Zosta³ pan jej przewodnicz¹-
cym, co potwierdza, ¿e tak¿e w tej dzie-
dzinie samorz¹d powiatowy chce byæ
aktywny.

- Powiatowa Rada Zrzeszenia LZS kie-
dyœ istnia³a i bardzo prê¿nie dzia³a³a na
rzecz rozwoju sportu i rekreacji na terenie
wsi i ma³ych miejscowoœci. Po transforma-
cji, kiedy zmienia³a siê nasza wieœ, upad³y
PGR-y, a na plan pierwszy wysun¹³ siê pro-
blem bezrobocia i wynikaj¹cego z niego ubó-
stwa, przysz³y trudne czasy dla wiejskiego
sportu. Lokalne struktury LZS nie maj¹c opar-
cia instytucjonalnego i pomocy finansowej
z zewn¹trz, po prostu zamiera³y. Musia³o
min¹æ trochê czasu, by odbudowaæ to, co
zosta³o zniszczone. Pojawili siê ludzie chc¹-
cy dzia³aæ na rzecz sportu, dlatego reakty-
wowaliœmy Powiatow¹ Radê Zrzeszenia

LZS. Mimo  ¿e dzia³amy krótko, ju¿ mamy siê
czym pochwaliæ. W roku bie¿¹cym wspól-
nie ze Szczecinkiem powiat koszaliñski by³
wspó³organizatorem Wojewódzkich Igrzysk

Z Wojciechem Siemionem podczas Siemionaliów

Pomoc spo³eczna
Powiat koszaliñski znany jest w Polsce z innowacyjnoœci w obszarze pomocy spo³ecz-

nej. Koszaliñskie doœwiadczenia w pracy z rodzinami oraz na rzecz dzieci s¹ wykorzysty-
wane zarówno przez parlamentarzystów, jak i urzêdników ministerialnych w tworzeniu
rozwi¹zañ systemowych w tym zakresie. Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie kolejny rok
z rzêdu pozyskuje miliony z³otych z ró¿nych projektów na realizacjê programów spo³ecz-
nych. „Pomocna d³oñ plus”, „Rodziny bez barier” czy „Powrót do korzeni” - to tylko niektóre
z nich. Za ka¿dym kryj¹ siê konkretne przedsiêwziêcia, których celem jest pomoc mieszkañ-
com powiatu w wybrniêciu z problemów ¿yciowych, wsparcie materialne i psychiczne,
rozwijanie rodzicielstwa zastêpczego i opieka nad rodzinami zastêpczymi. To w³aœnie dziê-
ki œrodkom pozyskanym w ramach programu „Zielona szko³a dla rodzin zastêpczych”
z Ministerstwa Pracy i Polityki Spo³ecznej zosta³ zrealizowany wyjazd do Zakopanego dla
40-osobowej grupy zawodowych rodzin zastêpczych. Tradycj¹ w powiecie koszaliñskim
sta³ siê Festyn Rodzin Zastêpczych „Rodzinalia”. Corocznie organizowane s¹ te¿ wypraw-
ki szkolne i paczki miko³ajkowe dla wszystkich wychowanków rodzin zastêpczych. Syste-
matycznie odbywaj¹ siê wywiady i warsztaty dla usamodzielnionych wychowanków przy-
gotowuj¹cych siê do startu w doros³oœæ.

Dziêki wspó³pracy PCPR-u z oœrodkami pomocy spo³ecznej w poszczególnych gmi-
nach, a tak¿e dzia³aj¹cymi w terenie instytucjami, takimi jak: koœció³, policja, szko³a czy
s³u¿ba zdrowia, mo¿liwe sta³o siê bezpoœrednie docieranie do osób i rodzin potrzebuj¹cych
pomocy i otoczenie ich profesjonaln¹ opiek¹.

Bardziej wszechstronna staje siê pomoc dla osób niepe³nosprawnych. Tylko w 2009
roku objêto dofinansowaniem ponad dwa tysi¹ce osób niepe³nosprawnych. Od 1 stycznia
2010 roku w siedzibie Starostwa, w nowo wyremontowanych pomieszczeniach przy ul.
Rac³awickiej rozpocz¹³ pracê Powiatowy Zespó³ do Spraw Orzekania o Niepe³nosprawno-
œci. Od dwóch lat z myœl¹ o osobach niepe³nosprawnych ukazuje siê „Poradnik dla niepe³-
nosprawnych”.

Promocja zatrudnienia
W latach 2007-2010 sukcesywnie zwiêksza³a siê iloœæ œrodków Funduszu Pracy pozy-

skiwanych przez Powiatowy Urz¹d Pracy Koszalinie na aktywne formy promocji zatrudnie-
nia. Tylko w 2010 roku powiat dysponuje na ten cel kwot¹ 26. 476 000 z³otych.

W ramach posiadanych œrodków Urz¹d realizowa³ nastêpuj¹ce formy aktywizacji: pra-
ce interwencyjne, roboty publiczne, sta¿e pracy, przygotowanie zawodowe w miejscu
pracy, przygotowanie zawodowe doros³ych, refundacje kosztów utworzenia stanowisk,
dofinansowania rozpoczêcia dzia³alnoœci gospodarczej, szkolenia osób bezrobotnych oraz
osób niepe³nosprawnych poszukuj¹cych pracy, prace spo³ecznie u¿yteczne, refundacje
sk³adek na ubezpieczenia spo³eczne, refundacje kosztów opieki nad dzieckiem, zwrot kosz-
tów przejazdów do pracy, na sta¿, przygotowanie zawodowe, lub przygotowanie zawo-
dowe doros³ych, prace spo³ecznie u¿yteczne poza miejscem zamieszkania.

Ogó³em w okresie 01.01.2006r. - 31.06.2010r. do poszczególnych form wsparcia skie-
rowanych zosta³o 16 290 osób bezrobotnych zarejestrowanych w PUP Koszalin.

LZS. Odbywa³y siê one na styku naszych
powiatów - w Bobolicach i Bia³ym Borze.
Igrzyska zosta³y bardzo wysoko ocenione
przez Wojewódzkie Zrzeszenie zarówno
pod wzglêdem sportowym, jak i organiza-
cyjnym. To zapewne nie by³o bez wp³ywu
na decyzjê o przyznaniu Koszalinowi i po-
wiatowi koszaliñskiemu organizacji Ogólno-
polskich Igrzysk M³odzie¿y LZS. Stajemy
razem z miastem przed wielkim wyzwaniem
organizacji ju¿ w sierpniu przysz³ego roku
ogromnej, ogólnopolskiej imprezy, w której
uczestniczyæ bêdzie ponad 2,5 tysi¹ca m³o-
dych sportowców z ca³ej Polski, a tak¿e go-
œcie z zagranicy.

To oczywiœcie tylko czubek lodowej
góry, bo przecie¿ na organizacji spektaku-
larnych imprez nie koñczy siê nasza aktyw-
noœæ. Wzbogacamy infrastrukturê sportow¹
w powiecie i tworzymy warunki do upra-
wiania sportu oraz rekreacji masowo we
wszystkich miejscowoœciach powiatu.
I w tej w³aœnie pracy struktury Ludowych
Zespo³ów Sportowych s¹ nieocenione, dys-
ponuj¹ bowiem doœwiadczeniem i kompe-
tentnymi dzia³aczami. Dlatego wspó³praca
z nimi daje mi nie tylko mo¿liwoœæ realizacji
kolejnych samorz¹dowych zadañ, ale
przede wszystkim osobist¹ satysfakcjê.

- Dziêkujê za rozmowê.
Jerzy Banasiak


